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نگاهی به دیروزنامه های زنجیره ای

برجام، بیمار و اینستکس بی فایده است
اما باید حفظ شوند!

سرویس سیاسی-
رسانه زنده و پویا، رسانه ای که مانند چراغ به راهنمایی بپردازد و با ایجاد مطالبه از مسئولان و دولتمردان فراهم شدن 
هر چه بیشتر منافع ملی را سبب می شوند اما در دوره مذاکرات برجام و در آستانه توافق روزنامه های زنجیره ای به جای 
انجام وظایف فوق به بزک برجام پرداختند و ماحصل ارائه تصویر نادرست از برجام، مفاد توافقی شد که خسارات زیادی به 
همراه داشت و متاسفانه هم اکنون نیز روزنامه های زنجیره ای به همان رویه غلط پایبند هستند و توصیه می کنند که برجام 

بیمار و اینستکس بی فایده را باید حفظ کنیم.
طیف موســوم به اصلاح طلب به ســرفرود آوردن در برابر اقدامات اروپا عادت دارند و بر همین منوال وقتی منتقدان 
برجام می گفتند باید در برابر بدعهدی های غرب به اقدام متقابل بپردازیم زنجیره ای ها به مخالفت پرداخته و اقدام متقابل را 

فاجعه آفرین وانمود می کردند. اما نخستین اقدام متقابل ایران باعث شد اروپا تکانی به خود دهد.  
ابتکار در سرمقاله شماره دیروز خود نوشته بود: »همزمان با سالگرد خروج آمریکا از توافق هسته ای، ایران طبق بیانیه 
شورای  عالی امنیت ملی بخشی از اقدامات خود از جمله فروش اورانیوم غنی  شده و آب سنگین را متوقف و طی ضرب الاجلی 
دو ماه اعلام کرد در صورت محقق نشــدن تعهدات سایر شــرکای برجام، گام دوم هسته ای پس از شصت روز در راستای 

غنی سازی بالای 3/67 و راه اندازی رآکتور اراک برداشته می شود.«
ابتکار در ادامه نوشته که اروپایی ها ابتدا این موضوع را جدی نگرفتند اما پس از مدتی »مسئله به صورت جدی تری 
برای طرف های اروپایی برجام به جریان افتاد. در این رابطه اروپایی ها از طرح تازه برای نجات برجام خبر داده و اعلام کردند 

که به زودی نخستین تراکنش ها در کانال مالی اینستکس عملیاتی می شود.«
 نکته حیرت آور در ســرمقاله ابتکار آن اســت که می گوید برجام، بیمار و اینســتکس، بی فایده هســتند اما آنها را 

حفظ کنیم. 
این روزنامه نوشته است: »این کانال مالی]اینستکس[ هشت ماه پس از خروج آمریکا از برجام ثبت شده و تاکنون اتفاق 
خاصی... در چارچوب آن محقق نشده است. دوم اینکه اینستکس نسبت به SPV که قرار بود اجرایی شود از گستردگی 
بسیار کمتری برخوردار است و تنها در ابتدای کار سه کشور اروپایی و شرکت های کوچک را دربر می گیرد... هرچند اکنون 
برجام قادر به تامین خواسته های ایران نبوده و اینستکس اروپایی نیز توان و حتی کارایی لازم را در برآورده ساختن تعهدات 
آنها ندارد، اما حداقل در شرایط فعلی، زنده نگه داشتن برجام بیمار و حفظ اینستکس ناتوان به عنوان کورسویی برای باز ماندن 
باب گفت و گوها و نیز گسترش دامنه زمانی صبر استراتژیک ایران برای دور کردن خطر اجماع جهانی تلقی شده و بهتر است 

از آنها به عنوان اهرمی هر  چند ضعیف در شرایط دشوار آتی استفاده کرد.«
ذکر این نکته ضروری اســت که »باب گفت وگویی« که مدنظر این روزنامه اســت تاکنون به نتایجی از قبیل برجام و 

کانال مالی )اینستکس( منجر شده است.
خاطره گویی از مرحوم هاشمی 

فاطمه هاشمی فرزند مرحوم هاشمی رفسنجانی روز گذشته در گفت و گو با روزنامه اعتماد گفته است که مشی سیاسی 
پدرش از ابتدا و حتی پیش از انقلاب مشــی اعتدالی بوده و مواضع ایشــان در دهه های پس از انقلاب هیچ گونه تغییری 

نداشته است! 
در بخشی از این گفت  وگو فاطمه هاشمی گفته است: »مباني اندیشه آیت الله هاشمي رفسنجاني از پیش از انقلاب تا 
پایان عمر همین ]اعتدالی[ بود. تفکر ایشان سازندگي و اعتدالي بود. یکي از دوستان پدر تعریف مي کرد زماني که زندان 
بودیم به ما اعلام کردند که حکم تان اعدام است. همه ناراحت، در گوشه اي نشسته  بودیم اما آقاي هاشمي یک نقشه ایران 
را جلوي خود گذاشــته و نگاه مي کرد. به شــوخي به ایشان گفته  بودند که حکم ما اعدام درآمده اما تو نقشه ایران را نگاه 
مي کني؟ آقاي هاشمي مي گوید من نگاه مي کنم که کجاها مي توان سد هاي خوبي ساخت. یعني قبل از انقلاب ایشان به 

فکر توسعه بوده است.«
منگنه بازی داماد روحانی!

روزنامه آرمان در ســرمقاله شماره دیروز با عنوان »عده ای می خواهند زنگنه را در منگنه قرار دهند« به قلم »کامبیز 
مهدی زاده«- داماد رئیس جمهور نوشت: »در شرایط کنونی وقتی که جنگ اقتصادی تمام عیاری علیه ایران شکل گرفته 
عده ای در داخل شیپور ووووزلا به دست گرفته و بر دولت می تازند، جالب است در شبکه های مجازی و برخی سایت ها دیده 

می شود و نقل می کنند: زنگنه را ببرید بابک زنجانی را بیاورید«
مهدی زاده در ادامه نوشت: »گویا شعار سال برخی، رفتن نامدار زنگنه شده است. ما انقلاب کردیم که دست مفسدان 
را از کشور قطع کنیم نه اینکه مفسدی از زندان کد جابه جایی وزیری را صادر کند. فشار ها بر بیژن زنگنه تازگی ندارد و دو 
ماهی است که این فشار ها بر وزیر نفت شدت بیشتری گرفته... سؤال اصلی اینجاست؛ به راستی دور زدن تحریم ها به روش 
زنجانی گره گشا بوده است؟ صد البته! برای جیب عده ای دلال و از خدا بی خبر گره گشا بود. اما امروز آن روز نیست، امروز 
روزی نیست که زنجانی ها از زندان آزاد شوند و به دولت درسِ دور زدنِ تحریم ها را بدهند. بهتر است این شیوه تدریس 
را در اوین خاک کنند و با خود به گور ببرند. این دولت، دولتی نیست که زنجانی ها در آن رشد کنند؛ با پول مردم پارتی 

بگیرند و برقصند و به مردم ایران بخندند. خیر، امروز آن روز نیست«.
برخلاف ادعای داماد روحانی در منتسب کردن بابک زنجانی به منتقدان دولت، نوکیسگانی مانند بابک زنجانی با روش 

کشورداری مدعیان اصلاحات برکشیده و ترویج شدند. 
بابک زنجانی-شهریور 92- در مصاحبه با نشریه آسمان- رسانه حزب کارگزاران- گفته بود: »زمانی که در پادگان ولی عصر 
تهران سرباز بودم، آقای هاشمی  رفسنجانی برای بازدید به آنجا آمدند، گفتند تعدادی سرباز برای ریاست جمهوری، بانک 
مرکزی و جاهای مختلف انتخاب کنند. وقتی به عنوان سرباز به بانک مرکزی رفتم گفتند شما باید به عنوان راننده، آقای 
نوربخش را جابه جا کنید. حدود 5 ماه از سربازی ام مانده بود. من در دفتر آقای نوربخش کار ثبت نامه ها را انجام می دادم،  
بعد هم رانندگی آقای نوربخش را می کردم. بعد از خدمت... آقای نوربخش 4-5 جا را انتخاب کرده بود و برای کنترل بازار 
به آنها دلار می داد تا در بازار پخش کنند. دلار 300 تومان بود و همه می گفتند دلار می خواهد هزار تومان شــود... آقای 
نوربخش به من گفت: شما هم  بیا در این مجموعه هایی که دارند دلار تزریق می کنند و 4 یا 5 نفر بودند، کار کن. اولین 
روز 17 میلیــون دلار ارز در بــازار توزیع کردم و اولین کارمزد من هم 17 میلیون تومان )2 دهه پیش( بود. با آن پول هم 
یک دفتر در میرداماد )خیابانی که بانک مرکزی نیز همان جاست( خریدم. هر روز دلار می گرفتم و در بازار می فروختم... 
)درباره عکس با هاشمی و خاتمی و روحانی( من پیش این آقایان رفتم تا جایزه بگیرم... تا حالا سه چهار بار آقای هاشمی 
را از نزدیک دیده ام. بعد از انتخابات خدمت ایشان رفتم و توضیحی درباره کارهایم به ایشان دادم. بیشتر از 8 سال است 

که عکس ایشان در اتاقم هست«.
سرچشمه رانت 18میلیارد دلاری 

روزنامه سازندگی در صفحه اول خود در گزارشی با تیتر »کاسبان دلار« نوشت: »104 فرد و شرکت ارز 4200 تومانی 
گرفتند و کالا نیاوردند.« و »بررسی های سازندگی نشان می دهد در لیست 104 نفره، 68 فرد و 36 شرکت حضور دارند«

در ایــن مطلــب آمــده اســت: »تــداوم سیاســت پرداخــت ارز 4200 تومانی به شــدت مــورد انتقــاد فعالان 
 اقتصــادی قــرار دارد ولی دولت معتقد اســت با پافشــاری بر این سیاســت می تواند بــازار بحرانــی کالا و خدمات را 

مدیریت کند.«
سازندگی نوشته است: »ارز 4200 تومانی همچنان یکی از ماندگارترین رانت های اقتصاد ایران است... فهرست 104 
دریافت کننده ارز 4200 تومانی که هیچ کالایی به کشور وارد نکرده اند تکمیل کننده پازل بحران ارزی اقتصاد ایران است. 
آخرین گزارش بانک مرکزی نشــان می دهد حداقل 18 میلیارد دلار ســوخت شــده و توسط همین افراد به حساب های 

شخصی واریز شده است«
این در حالی است که روزنامه سازندگی که سردبیر آن سمت دولتی دارد، فقط به روایت خبری بسنده کرده و نگفته 
است چرا در دولت روحانی سرانجام ارزی که قرار بود در راستای کنترل قیمت ها در بازار و جلوگیری از افزایش ناگهانی نرخ 

تورم برای واردات همه کالاها اختصاص یابد، تورم، گرانی، فساد و ایجاد »رانت 18 میلیارد دلاری« بود؟
ذکر این نکته نیز ضروری است که در بحران ارز پس از جلسه هیئت دولت ناگهان آقای جهانگیری بر صفحه تلویزیون 
ظاهر شد و خبر ارز 4200 را اعلام کرد. در این رابطه آقای عبدالرضا مصری نایب رئیس مجلس در گفت وگویی با کیهان 
گفت که دومین اشــتباه بزرگ آقای جهانگیری این بود که پس از اعلام ارز 4200 برای اینکه به جامعه القا کند دولت بر 

اوضاع مسلط است گفت که ارز به میزان کافی داریم و »هر کسی« که می خواهد بیاید و ارز بگیرد! 
باید کشور را خلع سلاح می کردیم!

یکی از نمایندگان متحصن مجلس ششم و از متهمان فتنه 88 در گفت وگویی با روزنامه شرق اظهار کرده است: »قبل از 
دوران ترامپ که برجام تصویب و عملیاتی شد، به نظرم با رفتارمان عملًا برجام را ابتر کردیم]![ و باعث شدیم نتایج مفیدی 
که کشور از برجام انتظار داشت، محقق نشود؛ چون برجام صرفاً یک توافق بین کشورها و به ویژه بین ایران و آمریکا نبود. 
آنچه باعث شد برجام حاصل شود و با 1+5 به نتیجه برسیم، رویکرد جدیدی بود که در قبال مسائل بین المللی در پیش 
گرفتیم و پذیرفتیم مسائل بین المللی و ازجمله مسئله هسته ای را در قالب چارچوب های معتبر بین الملل حل وفصل کنیم. 

این رویکرد قاعدتاً باید ادامه می یافت؛ نه اینکه با تمام شدن برجام همه چیز را متوقف کنیم.«
این جملات از سخنگوی کاخ سفید یا اتحادیه اروپا نیست بلکه فردی در داخل کشور به تئوریزه کردن نقشه سلطه 
جویان برای خلع سلاح ایران پرداخته و در ادامه گفته است: »در حقیقت برجام مدلی بود که می توانستیم درباره سوریه، 
یمن و جاهای دیگر به کار ببریم و منافع مان را کاملًا در آن چارچوب حفظ کنیم. دو، ســه کار باید در ادامه برجام انجام 
می گرفت؛ یکی اینکه این نوع تعاملات را ادامه می دادیم. همان زمان شنیده می شد که جان کری، وزیر امور خارجه آمریکا، 
 به آقای ظریف پیشنهاد داده بود درباره سوریه هم به همین شکل عمل کنیم و در چارچوبی بین المللی مسائل سوریه را 
حل کنیم... ما این پیشنهاد را نپذیرفتیم و گفتیم به جز مسئله هسته ای در موضوع دیگری صحبت نمی کنیم. می توانستیم 
همان زمان این کار را درباره یمن انجام دهیم و به نتیجه ای برسیم که برای ما هم رضایت بخش باشد و یمن هم این قدر 

ویران نشود.«
ایــن فعــال اصلاح طلــب در ادامه گفت: »نکته ای که درمجموع باید در نظر گرفته شــود این اســت؛ با وجودی که 
مســئولان اصلی در ایران و ترامپ در آمریکا، خواهان جنگ نیســتند، اما وقتی تنش ها این قدر بین طرفین بالا می گیرد 
و اتفاقات پیش بینی نشــده ممکن اســت رخ دهد، نمی توان مطمئن بود کار به درگیری فیزیکی نمی انجامد و در نتیجه 
 بایــد راه هایی را باز گذاشــت کــه از طریق آنها حداقل کار مدیریت شــود تا اقدامات ناخواســته منجر به تقابل نظامی 

نشود«.
ذکر این نکته ضروری است که نقشه نظام سلطه معطوف به موضوع هسته ای نبود چرا که آنها به خوبی اطلاع داشتند 
که ایران در مســیر تولید ســلاح اتمی نیست بلکه می خواستند پس از هســته ای پله پله عمق استراتژیک و سپس توان 
بازدارندگی کشورمان را نابود کنند و افرادی از قبیل فرد مصاحبه کننده با شرق به تئوریزه کردن نقشه دشمنان در داخل 

کشور مشغول هستند.

درمکتب امام

اهمیت بعُد سیاسی حج كمتر از بعُد عبادى  نیست
يكى از فلسفه هاى بزرگ حج قضيه بُعد سياسى اوست، كه دست هاى جنايتكار 
از همــه اطراف بــراى كوبيدن اين بُعد در كار هســتند؛ و تبليغات دامنه دار آنها 
مع الأسف در مسلمين هم تأثير كرده است كه مسلمين سفر حج را بسياري شان يك 
عبادت خشــك خالى بدون توجه به مصالح مســلمين مى دانند. حج از آن روزى كه 
تولد پيدا كرده اســت، اهميت بُعد ســياسى اش كمتر از بعد عبادى اش نيست، بُعد 

سياسى علاوه  بر سياستش، خودش عبادت است.
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اکثر جنگ ها و درگیری ها میان کشور ها به خاطر دو عامل است؛ عامل اول 
منافع فرد یا جناحی خاص و عامل دوم منافع قوم، نژاد و کشور است.

چه بسا در جهان اسلام نیز بسیاری از نزاع ها، بر اساس همین انگیزه باشد، اما 
باید پذیرفت که اهداف و انگیزه های برخی از مسلمانان، منحصر در منافع مادی 
نیست؛ به عنوان نمونه در جنگ ایران و عراق، انگیزه های صدام، مادی بود و قصد 
تصرف مناطق نفت خیز ایران را داشت؛ حتی در بین رزمندگان ایرانی نیز کسانی 
بودند که به خاطر حفظ خاک و کشور می جنگیدند، اما قشر عظیمی از رزمندگان، 
بدون هیچ نگاه مادی و توقع منافع مادی، به جنگ رفته و حتی برخی از آنها حاضر 
به تقدیم منافع مادی خود در راه جنگ بودند؛ همچنین بســیاری از زنان، جان 
همسران و فرزندان خود را تقدیم کردند. وجود چنین مجاهدانی که انگیزه مادی 
نداشته و به دنبال کسب رضای الهی بودند، ایجاب می کند که بتوان کسانی که 
به جنگ می پردازند را به دو گروه تقسیم کرد؛ عده ای برای منافع مادی، به جنگ 
برمی خیزند و عده دیگری برای اهداف انسانی و الهی جانشان را تقدیم می کنند؛ 
هر چند دسته اول بیشتر هستند، اما تاریخ- بویژه در صدر اسلام- نشان داده است 
که عده ای با انگیزه های الهی قیام کرده اند؛ بعد از آن نیز در گوشه و کنار چنین 

انگیزه های مقدسی برای جهاد وجود داشته است.
اهمیت انگیزه و نیت در فعالیت ها

نه تنها در منازعات و جنگ ها، بلکه در سایر فعالیت های سیاسی و اجتماعی 
نیز باید به انگیزه های خود توجه کنیم.آیا انگیزه ما از فعالیت های اجتماعی، کسب 

ثروت، قدرت و مقام و منصب است و یا برای این  فعالیت ها انگیزه الهی داریم.
البته تفاوت انگیزه های افراد امری طبیعی است. مهم آن است که ببینیم با 
چه انگیزه ای فعالیت می کنیم. ممکن است کسانی که هنوز شناخت کاملی نسبت 
به ارزش های الهی ندارند، صرفا پیروز شــدن بر طرف مقابل را ارزش و شجاعت 
قلمداد کنند و در نظر آنها نیت افراد چندان اهمیتی نداشته باشد، اما باید ببینیم 
از نظر اسلام، ارزش فعالیت ها به چه چیزی برمی گردد. آیا از نظر اسلام ارزش به 
خود عمل برمی گردد و یا ارزش اصلی برای نیت عمل اســت؟ اگر ارزش در خود 
عمل باشد و نیت، تأثیر چندانی نداشته  باشد، طبیعتا صرف جهاد، نشانه مطلوبیت 
است؛ اما اگر نیت، در ارزش گذاری عمل، تأثیر فراوانی داشته باشد، جای آن دارد 

که برای خالص کردن نیت و بالا بردن ارزش کارمان تلاش کنیم.
حتی کار کسی که در رکاب رسول خدا )صلی الله علیه وآله( جهاد می کند، اما 
نیت الهی ندارد، ارزش چندانی نخواهد داشــت، ولی نیت خالصانه، ارزش کار را 
هزاران برابر می کند. روشن است کسی که می  تواند کاری را با ارزشی هزاران برابر 
انجام دهد، اگر با نیت فاسد از ارزش آن بکاهد، مستحق ملامت و سرزنش است.

مجاهدان مخلص، بیشتر به موفقیت می رسند، کسانی که برای منافع مادی وارد 
میدان خطرناک جهاد می شوند، هرگاه احساس کنند که آن منافع تأمین نمی شود، 
از میدان بیرون می روند، اما کسی که برای خدا وارد میدان شده است، تا آخرین 
لحظه می ایستد و عقب نشینی نمی کند؛ زیرا می داند لحظه به لحظه و هر نفس او، 
اجر و ارزشی بی نهایت دارد و همین امر سبب موفقیت بیشتر مجاهدان مخلص در 
میدان ها می شود. کسانی که واقعا برای خدا کار می کنند، حتی اگر نسبت به امکانات 
مادی، کاستی داشته باشند، خداوند با امدادهای غیبی خود، آنها را یاری می دهد.
به شهادت آیات و روایات و سنت قطعی خداوند و تجربه عینی، اگر در مقام انجام 

وظیفه بندگی و اطاعت از خدا، خالصانه تلاش کنیم، هرگز شکست نمی خوریم.
راه تقویت نیت مخلصانه

 برای اینکه مسائل مادی در نظرمان کوچک شود و روحیه و انگیزه مخلصانه 
پیدا کنیم، باید معرفتمان را به خدا و اهل بیت )علیهم السلام( تقویت کنیم، باید 
تمرین کنیم که همیشه به یاد خدا باشیم و تنها به او توکل کنیم. همچنین افزون 
بر کسب معرفت، باید برنامه ای دائمی برای تربیت و خودسازی داشته باشیم و در 
هر کجا هستیم، دلمان را متوجه امام زمان)عج( کنیم و از او بخواهیم واسطه ما 
شود. این کار، هم سبب پیروزی و هم سبب افزایش ارزش و پاداش کار می شود.

باید توجه داشت پاداش دنیوی، هر اندازه بزرگ باشد، قابل استفاده در همین 
سال های محدود دنیاست، اما پاداش اخروی ابدی و بی نهایت است. بی نهایت قابل 
مقایسه با هیچ عدد و رقمی نیست. بدانیم انجام کار با انگیزه الهی، سبب می شود 
هرگز از کارمان پشیمان نشویم، بلکه شاید زمانی پشیمان شویم که چرا کارمان 

را خالصانه تر انجام نداده ایم.
سخنرانی آیت الله مصباح یزدي )دام ظله( 
در دیدار با جمعی از طلاب خارجی؛ قم؛ 97/11/7 

زلال بصیرت روزهای پنج شنبه منتشر می شود.

نیت خالصانه؛ ضامن موفقیت  بیشتر

سرویس اجتماعی-
دانشگاه ها  آزمون سراسرى سال 1398 
و مؤسسات آموزش عالی در حالی از امروز با 
حضور یــک میلیون و 119 هزار و 15 داوطلب 
آغاز می شود كه بســیارى از دانش آموزان و 
خانواده هاى آنها باهیجــان و نگرانی منتظر 
گرفتن نتیجه تلاش هاى چند ساله خود هستند.

هر ســال با آغاز فصل تابستان کم کم حال و 
هوای دانش آموزان سال آخری و خانواده های آنها 
هیجانی تر می شود چرا که تب کنکور در این روزهای 
گرم بالا می گیرد و همه جا صحبت از یک آزمون مهم 

و شاید تعیین کننده سرنوشت دانش آموزان است.
امســال نیز خیل زیادی از دانش آموزان طبق 
برنامــه از صبح امروز تا فردا با حضور در حوزه های 
برگزاری آزمون تلاش می کنند گام آخر یک فصل 
طولانی از تلاش و جدیــت در درس خواندن را با 
موفقیت پشت سر بگذارند.به گفته سخنگوی سازمان 
سنجش آموزش کشور، آزمون سراسری امسال در 
381 شهرستان و 518 حوزه امتحانی و با حضور یک 
میلیون و 119 هزار و 15 داوطلب برگزاری می شود و 
بر اساس برنامه زمان بندی، آزمون گروه های آزمایشی 
علوم ریاضی و فنی و علوم انسانی صبح امروز و آزمون 
گروه هنر نیز بعدازظهر امروز و آزمون گروه آزمایشی 
علوم تجربی و گروه آزمایشی زبان های خارجی نیز 
به ترتیب صبح و بعد از ظهر فردا برگزار خواهد شد.
توکلی به خبرگزاری صداوســیما گفت: نتایج 
اولیــه این آزمون دهه اول مرداد اعلام می شــود و 
داوطلبان پس از آن باید برای انتخاب رشــته های 

دانشگاهی اقدام کنند.
درس خواندن و آرامش

 رمز موفقیت در آزمون سراسرى
به اعتقاد بسیاری از کارشناسان نحوه برگزاری 
کنکور با این همه هیجان ممکن است بازدهی برخی 
از داوطلبــان را کاهش دهد. در همین زمینه وزیر 
علوم به ایرنا گفت: کنکوری هایی که آرامش دارند و 
به خوبی درس خوانده و توانایی بالای علمی  داشته 
باشند در آزمون سراسری راحت تر قبول می شوند.

اما امسال وقوع حوادثی همچون سیل ویرانگر 
در چندین استان هم باعث شد تا توجه به شرایط 
کنکوری های این مناطق تبدیل به یک مطالبه شود، 
غلامی در مورد اعمال سهمیه ای که رئیس جمهور 
هفته گذشته برای مناطق بلایای طبیعی ابلاغ کرد 
هم، گفت: این سهمیه مازاد بر ظرفیت کنکور است 
و هیچ تاثیری در قبولی داوطلبان عادی کنکور ندارد.

همه كنکورى ها قبول می شوند
البته در کنار توصیه های وزیر علوم به داوطلبان 
مبنی بر داشتن آرامش برای قبولی در کنکور باید به 
این نکته نیز توجه شود که بنا بر آنچه که بارها و در 
طول دو سه سال اخیر اعلام شده است با توجه به 
انبوه دانشگاه ها و مراکز آموزش عالی در انواع و اقسام 
مختلف هیچ داوطلبی در آزمون شرکت نمی کند، 
مگــر اینکه حتماً در حداقل یک »محل-رشــته« 
پذیرفته شود، بنابراین داوطلبان می توانند با خیال 
راحت تری نسبت به آنچه که وزیر علوم گفته است 

در آزمون حاضر شوند.
 پیشی گرفتن ظرفیت دانشگاه ها    از  تعداد       داوطلبان

حسین توکلی مشــاور عالی و سخنگوی سازمان 
سنجش آموزش کشور که چهره وی سال هاست با 
یادآوری تاریخ آزمون و همراه داشــتن مداد و پاک 
کن در ذهن کنکوری ها نقش بسته است، در مورد 
ظرفیت دانشگاه ها اظهارداشت: در دهه های گذشته 
ظرفیت پذیرش در دانشگاه ها بسیار پایین تر از تعداد 
متقاضیان ورود به دانشگاه ها بود، اما اکنون ظرفیت 
پذیرش دانشجو در ایران، بیشتر از تعداد متقاضیان 
ورود به مراکز آموزش عالی است و همین امر  باعث 

یک ارتقای فرهنگی و علمی در کشور شده است.
این همه بریز و بپاش 

براى 15 درصد ظرفیت دانشگاه ها
اما موضوع مهم این اســت که طی سال های 
اخیر رقابت تنها برای برخی رشــته ها و دانشگاه ها 
وجود دارد. توکلی در بهمن ماه ســال گذشته در 
این باره گفته بود: بر اساس مصوبه سال 92 مجلس 
شورای اسلامی و مصوبات شورای سنجش و پذیرش 
دانشــجو، حداقل 85 درصــد از ظرفیت پذیرش 

دانشجو در رشته محل های دانشگاهی که متقاضی 
کمتری نســبت به رشته های دیگر دارد، بر اساس 
سوابق تحصیلی داوطلبان انجام می شود و برگزاری 

کنکور برای 15 درصد دیگر صورت می گیرد.
در واقــع صحبت های توکلی نشــان می دهد 
که همه این بریــز و بپاش ها برای کنکور و صرف 
هزینه هــای فــراوان برای کلاس ها و موسســات 
کنکوری و اختصاص آنتن صداوسیما به موسسات 
و کانون هــای کنکوری، همه و همه فقط برای 15 
درصد از ظرفیت دانشگا ه ها است که آن هم مختص 

به برخی دانشگاه های برتر کشور است.
رقابتی خارج از كنکور

البته نظرات مختلفی دربــاره نحوه برگزاری 
کنکور به ویژه با شــرایطی که عملًا در بسیاری از 
رشته ها رقابت معنی خاصی ندارد مطرح می شود، تا 
کنون نیز زمان بندی های متعددی از سوی مسئولان 
امر برای حذف کنکور اعلام شده که هیچ کدام رنگ 
واقعیت پیدا نکرده است. در این بین آنچه همچنان 
و شاید به طرز فزاینده ای باقی است فشار مضاعف 
هزینه کلاس های کنکور و تهیه کتاب ها و جزوات 
گران قیمت و در حقیقــت رقابت خارج از کنکور 
خانواده ها برای جا نماندن از یک ماراتن نفس گیر 
است که برخی تبلیغات و هیجان آفرینی های کاذب 

بر آتش آن می دمد. 
كنکور عامل پر شدن جیب 

موسسات آموزشی
کاملًا واضح اســت که یکی از عوامل بســیار 
تاثیرگذار در ادامه داشتن کنکور با توجه این همه 
ظرفیت دانشــگاه ها در کشور همین موسسات به 
اصطلاح آموزشی است که در زمینه کنکور فعالیت 
دارند و حاضر نیستند از سود سرشاری که هر سال از 
آثار برگزاری کنکور نصیبشان می شود، دست بردارند.
نکته حائز اهمیت این است که کنکور با گردش 
مالی هنگفت جانبی بیشتر از آنکه یک مسابقه بزرگ 
علمی در کشور باشد منبعی است برای خالی کردن 
جیب والدین و پرکردن حساب موسسات آموزشی.

نکته جالب اینکه قبولی هرســاله تعدادی از 

دانش آمــوزان مناطق محــروم در کنکور و حتی 
کسب رتبه های برتر توسط آنها، آن هم در شرایطی 
که بســیاری از آنها از حداقل امکانات آموزشــی و 
کلاس کنکور و... برخوردار نبوده اند، ثابت می کند 
که این اندازه که تبلیغات سعی در بزرگنمایی تأثیر 
بازار مکاره موسســات کنکــوری دارند، با واقعیت 

سنخیت ندارد.
حذف كنکور و برگزارى آزمون ورودى

 به دانشگاه هاى برتر
یکــی از راه حل هایــی که برای عبــور از این 
شــرایط می توان متصور بود این اســت که بساط 
کنکور سراسری برچیده شــود و در کنار ثبت نام 
راحــت و بدون اســترس کنکوری هــای عزیز در 
دانشــگاه هایی که نیاز به این همه تدارک و آزمون 
و هزینه ندارد، دانشــگاه های برتر کشــور اقدام به 
برگزاری آزمون ورودی برای خودشــان و متناسب 
با ظرفیت شان کنند، هرچند در این زمینه هم باید 
قانون مشخصی ایجاد شود که از امکان وجود رانت 

و فساد جلوگیری شود.
قبولی یا ناكامی در كنکور 

پایان كار نیست
اما با همه این ها نکته مهم این است که چه آنها 
که در این آزمون قبول شوند و چه آنها که به ظاهر 
ناکام شوند، به همه چیز نرسیده اند یا همه چیز را از 
دست نداده اند، شاهد این سخن اینکه هر ساله حجم 
زیادی از فارغ التحصیلان انواع و اقســام رشته های 
دانشگاهی را می بینیم که به خیل جویندگان کار 
افزوده می شوند و از سوی دیگر بسیاری از به اصطلاح 
ناکامان کنکور یا کسانی که مسیر دیگری را برای 
زندگــی خود انتخاب کرده انــد را می بینیم که در 
کارهای تولیدی یا بازار مشاغل فنی و... مشغول کار 
 هستند و از زندگی خود هم راضی هستند، نیز دارند.

این موضوع یک بار دیگر لزوم هماهنگی دانشگاه و 
بازار کار و توجه به نیاز و کشش واقعی بازار کار برای 
رشته های دانشگاهی و همچنین توجه به مشاغل و 
آموزش های فنی و حرفه ای و زمینه ســازی جذب 
جوانان به سوی کارهای تولیدی را گوشزد می کند.

دبیر شــوراى نگهبان گفت: چنانچه در 
مقتدرانه  اسلامی  ایران  دفاعی،  تحریم هاى 
توانست خودكفا شود، وجود تحریم هاى نفتی 
نیز فرصت مناسبی براى مسئولان در راستاى 
توسعه درآمدهاى غیرنفتی با تمركز بر اقتصاد 

مقاومتی و تکیه بر توان داخلی است.
آیت الله احمد جنتی در نطق پیش از دســتور 
خود در جلسه شورای نگهبان، با تبریک فرارسیدن 
دهه کرامت، اظهار داشت: در ایام سالگرد شهادت 

مرحوم صدوقی چهارمین شهید محراب و فاجعه 
سرنگونی هواپیمای مسافربری ایران توسط آمریکا 
هســتیم که مســئولیت هر دوی ایــن جنایت ها 
 به صورت مســتقیم و غیرمســتقیم متوجه دولت 

آمریکاست.
به گــزارش مهر، وی افزود: شــهادت آیت الله 
صدوقی توسط منافقین انجام شد که مورد حمایت 
آمریکا هستند و از ســوی دیگر فاجعه سرنگونی 
هواپیمای مسافربری ایران در سال 1367 که جان 

صدها انســان بی گناه را گرفت، به دستور مستقیم 
این دولت شــرور انجام شد؛ چنین جنایاتی هرگز 
از دامان ایالت متحده که مدعی حقوق بشر است، 

پاک نخواهد شد.
دبیــر شــورای نگهبان در بخــش دیگری از 
سخنانش به وجود بعضی مشکلات اقتصادی در کشور 
که بخش ناچیزی از آن مربوط به تحریم های خارجی 
و بخش عمده آن نتیجه برخی ســوءمدیریت های 
داخلی است  اشاره و خاطرنشان کرد: مردم و به ویژه 

قشــر آسیب پذیر از وجود گرانی و رکود در سختی 
هســتند که باید با همت و جدیت مسئولان این 

مسائل رفع شود.
آیت الله جنتی با بیان اینکه تحریم ها می تواند 
فرصت باشــد، تأکید کرد: چنانچه در تحریم های 
دفاعی، ایران اسلامی مقتدرانه توانست خودکفا شود، 
وجود تحریم های نفتی نیز فرصت مناســبی برای 
مسئولان در راستای توسعه درآمدهای غیرنفتی با 
تمرکز بر اقتصاد مقاومتی و تکیه بر توان داخلی است.

سخنگوى وزارت خارجه عنوان كرد:كسی 
در دولت به اینستکس اروپا امید نبسته، اما 
راهش را هم نبســتیم؛ نه تنها آن را كافی 
نمی دانیم، بلکه این سازوكار را مقدمه اجراى 
تعهدات 11 گانه اروپایی ها می دانیم كه تاكنون 

به آنها عمل نکرده اند.
ســید عباس موسوی ســخنگوی وزارت امور 
خارجه در صفحه توئیترش نوشت:کسی در دولت به 
اینستکس اروپا امید نبسته، اما راهش را هم نبستیم؛ 
نه تنها آن را کافی نمی دانیم، بلکه این سازوکار را 
مقدمه اجرای تعهدات 11 گانه اروپایی ها می دانیم 

که تاکنون به آنها عمل نکرده اند.
واكنش ترامپ؛خوب نیست

»دونالد ترامپ« رئیس جمهور آمریکا که بعد از 
اعلام عبور ذخایر اورانیوم ایران از مرز 300 کیلوگرم، 
گفته بود که »ایران با آتش بازی می کند«، در دومین 
واکنش و در یک عقب نشینی آشکار تاکید کرد:»این 
خوب نیســت«.ابراهیم نوار، نویســنده مصری در 
یادداشتی برای روزنامه فرامنطقه ای القدس العربی 
نوشت: رئیس جمهور آمریکا  در تقابلی که با ایران 
شروع کرده سردرگم، ناآرام، نامتعادل و دچار فقدان 

رویکرد شده است.
»تد کــروز«، »تام کاتــن« و »مارکو روبیو«، 
ســناتورهای جمهوری خواه ایالت هــای تگزاس، 
آرکانزاس و فلوریدا که هر سه از مخالفان سرسخت 
توافق هسته ای »برجام« هستند و قبلاً خواستار پاره 
کردن این توافق شده اند در نامه به ترامپ ایران را به 

»نقض« مفاد این توافق متهم کردند.
به گزارش فارس، وزرای خارجه آلمان، فرانسه 
و انگلیس به همراه مسئول سیاست خارجی اتحادیه 
اروپا در بیانیه مشترکی از عبور ذخایر اورانیوم غنی 
شده ایران از سقف برجام به شدت ابراز نگرانی کردند.
»جوزپ بورل« وزیر امور خارجه اسپانیا و نامزد 
جایگزین فدریکا موگرینی مسئول سیاست خارجی 
اتحادیه اروپا با بیــان اینکه ایران تاکنون برجام را 
نقض نکرده، دولت ترامپ را ناقض این توافق خواند 
و مدعی شــد اروپا همه تلاش خود را برای حفظ 

برجام انجام داده است.
فشار حداكثرى ایران به آمریکا

دنیس راس، دیپلمات ارشد سابق آمریکایی در 
مصاحبه با واشنگتن پست گفت: قرار بود دولت ترامپ 
به ایران فشار حداکثری وارد کند اما اکنون با کاهش 

تعهدات برجامی ایران، فشار حداکثری ایران را بر 
آمریکا مشاهده می کنیم. راس به دولت آمریکا هشدار 
داد: در برهه فعلی ایرانی ها این طور فکر می کنند که 
می توانند این فشار را مدیریت کنند، آرامش داخلی 
آنها در خطر نیست و سیاست های دولت ترامپ به 
انزوای ایران منجر نمی شود.»لئون پانه تا« وزیر دفاع 
اسبق آمریکا در گفت وگو با نشریه آلمانی اشپیگل 
گفت: در دو ســال و نیم از مدت ریاست جمهوری 
ترامپ، خــودداری وی از اقدام نظامی علیه ایران 

تنها اقدام درست وی بوده است.
گستاخی فرانسه

سخنگوی وزارت خارجه فرانسه در واکنش به 
تصمیم ایران برای تعلیق اجرای برخی از تعهداتش 
ذیــل برجام، مدعی شــد که این اقــدام حاصلی 
برای تهران نخواهد داشــت.به نوشته خبرگزاری 
»رویترز«، »آگنس وون در مول« سخنگوی وزارت 
خارجه فرانسه که در نشست خبری روزانه در جمع 
خبرنــگاران صحبت می کرد، گفت: »ایران با ترک 

توافق وین هیچ چیز به دست نمی آورد«.
فرانسه و دیگر اعضای اروپایی برجام تاکنون به 
هیچ عنوان به تعهدات برجامی خود عمل نکرده اند.

»کاظم غریب آبادی« نماینــده دائم ایران در 
آژانس بین المللی انرژی اتمی غنی ســازی اورانیوم 
را حــق انکارناپذیر ایران خوانــد و گفت: این حق 
توسط هیچ کشوری اعطاء نمی شود که بتواند بعدا 

آن را پس بگیرد.
رایزنی صالحی با رئیس  روس اتم

علی اکبــر صالحــی معــاون رئیس جمهور و 
رئیس ســازمان انرژی اتمی کشورمان در سفر به  
روسیه با »آلکسی لیخاچوف« رئیس شرکت دولتی 
روس اتــم دیدار و گفت وگو کــرد. در این ملاقات 
آخرین وضعیت همکار ی های دو کشــور در زمینه 
انرژی صلح آمیز هسته ای و چشم انداز همکاری های 

آتی بین دو کشور مورد گفت وگو قرار گرفت.
در پایان این دیدار طرفین بیانیه ای صادر کردند.

طرح مضحک
»لیندســی گراهام« ســناتور جمهوری خواه 
آمریکایی که از خروج »دونالد ترامپ« رئیس جمهور 
آمریکا از برجام استقبال کرده است، اعلام کرده است 
قصد دارد طرحی مضحک را برای برجام ارائه دهد 
که طبق آن ایران بتواند نیروگاه هســته ای داشته 
باشد اما توانمندی غنی سازی اورانیوم نداشته باشد.

فرمانده كل سپاه پاسداران انقلاب اسلامی 
با تاكید بر اینکه ما مکلف به فرمول سازى غلبه 
بر دشــمن در همه سناریوها هستیم، گفت: 
توانستیم هیمنه ساختگی و تصنعی آمریکا 
را كه در فضاى روانی دنیا به وجود آمده بود، 

بشکنیم.
سرلشکر حسین ســلامی، فرمانده کل سپاه 
پاســداران انقلاب اســلامی در جمع مسئولین و 
کارکنان قرارگاه سازندگی خاتم الانبیاء)ص( با اشاره 
به نقش آفرینی این قرارگاه در بحران های مختلف، 
اظهار داشــت: در شــرایط ســخت و بحران های 
طبیعی از قبیل زلزله و ســیل که در نقاط مختلف 
کشور به وقوع پیوست، حضور میدانی موفق و مؤثر 
قرارگاه همراه با سایر دستگاه ها و نهادهای امدادی 
و خدمت رســان، التیام بخش بســیاری از آلام و 

دردهای مردم بود.
وی با بیان اینکه دشــمن در هر مقطعی یک 
عرصه را مرکز ثقل فشــار خود قــرار داده و بقیه 
صحنه ها را در آن راستا فعال می کند، تصریح کرد: 
در مقطعی جنگ نظامی نقطه تمرکز اصلی دشمن 
بود و عملیات روانی، سیاسی، اقتصادی و اطلاعاتی 
در حمایت از آن فعال شد، اما در مقطع کنونی جنگ 
اقتصادی میدان مرکزی مواجهه دشمن با ما است؛ به 

این معنا که امروز در نقطه تقاطع یک فشار اقتصادی 
جهانی به سر می بریم.

به گزارش مهر، فرمانده کل ســپاه پاسداران 
انقلاب اســلامی هدف جنگ ها را تحمیل اراده ها 
دانست و افزود: تا زمانی که جنگ به صحنه ذهن ها 
و قلب ها منتقل نشود و ملتی تابع اراده دشمن نشود، 
هیچ اتفاقی رخ نمی دهد؛ تلاش دشــمن هم این 
است که میدان مانور اقتصادی، سیاسی و فرهنگی 
را به سمت تزلزل اراده ها پیش برده و نقطه تسلیم 
ایجاد کند، اما ما توانسته ایم اجزای این استراتژی 
پیچیده را از هم باز کرده و شــاکله به هم پیوسته 
دشــمن را بشکنیم. سرلشکر سلامی با بیان اینکه 
ما اجزای قدرت و سیاست دشمن را منفصل وآنها 
را کم خاصیت و یا خنثی کرده ایم، تأکید کرد: در 
حوزه نظامی کاملًا راه را بر دشمن بسته ایم و موازنه 
را معکوس کرده ایم؛ شاید تا چندی پیش برخی تصور 
می کردند که اگر در مقابل دشمن به مذاکره روی 
نیاوریم، گزینه جنگ اجتناب ناپذیر است، اما شرایط 
به گونه ای رقم خورد که دشمن حتی در ذهن خود از 
موضوع جنگ به هراس افتاد و شرایط معکوس شد.
وی گفــت: در وضعیت کنونی این دشــمنان 
هســتند که از وقوع جنگ نگراننــد و این نگرانی 

در رفتارهای فیزیکی و تاکتیکی آنها نمایان است.

فرمانده کل سپاه پاســداران انقلاب اسلامی 
با تاکید بر اینکه ما مکلف به فرمول ســازی غلبه 
بر دشمن در همه سناریوها هستیم، تصریح کرد: 
امروز قدرت جهانی ما معتبر، شناخته شده و دارای 
ظرفیت بازدارندگی فوق العاده ای است و در صحنه 
واقعی توانستیم هیمنه ساختگی و تصنعی آمریکا را 
که در فضای روانی دنیا به وجود آمده بود، بشکنیم.

سرلشکر سلامی ملاقات نخست وزیر ژاپن با مقام 
معظم رهبری را نقطه شکست سیاسی سنگین برای 
دشمن و ظهور قدرتمند هویت مقاومت جدید برای 
نظام مقدس جمهوری اسلامی توصیف و خاطرنشان 
کــرد: پس از این دیدار تراز قدرت سیاســی ما در 
جهان بالا رفت و داســتان انزوای ایران موضوعی 

باطل تلقی شد.
وی اظهار داشت: آنها می خواهند نشان دهند 
که نظامی بر پایه اســلام و مستقل از قدرت های 
استکباری نمی تواند ادامه حیات دهد و باید با قواعد 
مورد نظر آنها زندگی کند اما ما خلاف این موضوع 
را به اثبات رساندیم و نشان دادیم می توان با تکیه 
بر نظام اسلامی و ولایی، مستقل، پیشرفته، آباد و 

آزاد زندگی کرد.
فرمانده کل سپاه پاســداران انقلاب اسلامی 
تجسم هویت هر کشور را در تبلور عناصر هویتی در 

کالبد جامعه آن دانست و با تاکید بر اینکه اسلام ملت 
تابع خود را رشید، مجهز، معتبر، عزیز و قدرتمند 
می سازد و برای آن بازدارندگی ایجاد می کند، گفت: 
کشوری که در علم، اقتصاد، فرهنگ، اخلاق، معنویت 
و زیرســاخت و فناوری می درخشد، ایمن شده و 
در معــرض خطر قرار نمی گیرد؛ ما امروز از چنین 
ظرفیتی برخورداریم و قرارگاه با فعالیت در این عرصه 

توانسته است برای جامعه نقطه امید ایجاد کند.
سرلشکر سلامی خاطرنشان کرد: نوع فعالیت 
قرارگاه ســازندگی خاتم الانبیاء)ص( اشتغال آفرین 
اســت و بنای استقلال کشور را پایه ریزی می کند؛ 
زمانی که مردم در همه جا آثار وجودی و تلاش های 
قرارگاه را مشاهده می کنند، به آرامش می رسند و به 
همین دلیل است که شما همواره در معرض تهدید، 

تحریم و عملیات روانی دشمن هستید.
وی در پایــان ضمن قدردانــی از تلاش های 
مجاهدانه فرماندهان، مدیــران و کارکنان قرارگاه 
سازندگی خاتم الانبیاء )ص(، از دکتر سعید محمد 
به عنوان مدیری متخصص، پاک، با انگیزه و جهادی 
در ادامه ســکانداری و فرماندهی قرارگاه یاد کرد و 
ابراز داشت: همه شما در یک جبهه الهی هستید و 
همچنان باید بیرق های پیروزی را بر فراز قله های 

پیشرفت به اهتزاز درآورید.

گزارش صداوســیما دربــاره دور زدن 
ایرانی  نفتکش  توســط  آمریکا  تحریم هاى 
»ســالینا« انتقاد تند رسانه هاى یک جریان 
خاص را برانگیخت؛ رسانه هایی كه هم صدا با 
آمدنیوز صداوسیما را به تضعیف منافع ملی 

متهم كردند.
برنامه »سلام صبح به خیر« که از شبکه 3 سیما 
پخش می شــود، روز سه شنبه 11 تیرماه 98، اقدام 
به انتشــار گزارش کوتاهی درباره موضوع دور زدن 
تحریم هــای نفتی آمریکا کرد. این گزارش به علت 
آنچه برخی رسانه ها »افشای مسیرهای ایران برای دور 
زدن تحریم های نفتی« تلقی کردند مورد انتقاد قرار 
گرفت و حتی متهم به اقدام علیه امنیت ملی کشور 
شد. شماری از رسانه های زنجیره ای به این اتهام دامن 
زدند و ازجمله یک پایگاه خبری با تیتر »اقدام عجیب 
و سؤال برانگیز شبکه سه در معرفی خریداران نفت 
ایران« و به دنبال آن یک خبرگزاری حامی دولت، 
با تیتر »اقدام عجیب صداوسیما علیه منافع ملی« 

به انتقاد از صداوسیما پرداختند. کار تا جایی پیش 
رفت که حتی رســانه ضدانقلاب »آمدنیوز« هم با 
هدف سوارشــدن بر این مــوج، در کانال تلگرامی 
خود این اتفاق را تلویحاً به »جاسوســان آمریکا و 
اسرائیل« نسبت داد. البته روابط عمومی برنامه »سلام 
صبح به خیر« متعاقباً با صــدور بیانیه ای دراین باره 
ادعاها درباره افشــای اسرار امنیت ملی توسط این 
برنامه را رد کرد.به گزارش مشــرق، برنامه »سلام 
صبح به خیــر« با هدف اثبات این که آمریکایی ها در 
هدف خود مبنی بر »صفر کردن صادرات نفت ایران« 
موفق نخواهند شد، اقدام به معرفی یکی از مواردی 
کرده اســت که در آن چین بنا به برخی تخمین ها 
فقط در قالب یک محموله، معادل یک میلیون بشکه 
نفت را به رغم اعِمال تحریم های آمریکا، در یکی از 

بنادر خود از ایران تحویل گرفته است.
ذکــر این نکته ضروری اســت کــه برخلاف 
ادعای رســانه های اصلاح طلب و اپوزیسیون، خبر 
مربوطه به هیچ وجه محرمانه نبوده اســت چه آنکه 

یک جست وجوی ساده در اینترنت نشان می دهد، 
گزارش منتشرشده در برنامه صبحگاهی شبکه 3، 
یک »عملیات اطلاعاتی« نبوده بلکه یک »گردآوری 
اطلاعاتی« به ســبک عادی رســانه ای بوده است، 
علاوه بــر این منبع این گــزارش، به وضوح روزنامه 
انگلیسی »فایننشال تایمز« است که حدود یک هفته 
پیش طی گزارشی تحت عنوان »نقض تحریم های 
آمریکا توسط چین با دریافت نفت از ایران« به موضوع 

همین محموله نفتی پرداخته بود.
چنان که گفته شد، موضوع دور زدن تحریم ها و 
اعزام نفتکش های ایرانی به چین به رغم تحریم های 
آمریکا موضوعی نیست که برنامه »سلام صبح به خیر« 
آن را »کشف« کرده باشد. علاوه بر فایننشال تایمز، 
خبرگزاری هــای دیگر هم تاکنــون روش هایی را 
بــرای دور زدن تحریم های نفتــی آمریکا به ایران 
نســبت داده اند. ازاین رو مسلماً گزارش صداوسیما 
به عنوان یک گزارش رسانه ای، مصداق »اقدام علیه 
منافع ملی« نیست... مگر آن که تعریف منافع ملی 

در ســایت هایی مانند جماران و ایســنا با تعریف 
پذیرفته شده از منافع ملی متفاوت باشد؛ منافعی که 
امیدبخشیدن به مردم درباره واقعیت های مقاومت در 

برابر تحریم های آمریکا یکی از آن هاست.
البته در این میان تکلیف کانال های مورد حمایت 
سرویس های بیگانه و افراد بدنام که هویتشان با انتشار 
اخبار کذب گره خورده است نیز در داغ کردن این 
جریان تخریبی بر ضد شبکه سوم سیما و مدیریت 
آن نیز روشــن تر از آن اســت که نیاز به تحلیل و 
توضیح داشته باشد. ناگفته پیداست که رسانه های 
مدعی اصلاحات که در مسائل مختلفی مانند برجام 
همواره نشــان داده اند منافع ملی برایشان محلی از 
اعراب ندارد- به ویژه آنکه اخیراً در موضوع اینستکس 
که تحقیر دولت و ملت ایران بوده، ذوق زده هستند- 
باید درخصوص منافع ملی در جایگاه پاسخگو قرار 
بگیرند نه مدعی! و این گونه جنجال سازی محکوم به 
شکست است و چیزی از بار مسئولیت آنان در قبال 

منافع ملی کم نمی کند!

سخنگوى وزارت امور خارجه:

كسی در دولت به اینستکس امید نبسته است

حملات عجیب رسانه هاى اصلاح طلب به رسانه ملی

ماجرای نفتکش »سالینا« و دور زدن تحریم ها چیست؟

با دستور تولیت آستان قدس رضوى، عوامل سرنگونی پهپاد متجاوز آمریکایی به خادمی حضرت رضا)ع( 
مفتخر شدند.

به گزارش آستان نیوز، همزمان با 12 تیر ماه سالروز حمله ددمنشانه ناو آمریکایی به هواپیمای مسافربری ایران در سال 
67، با دســتور تولیت آســتان قدس رضوی 4 تن از نیروهای نظامی که در سرنگونی پهپاد متجاوز آمریکایی به حریم هوایی 
کشور نقش مستقیم و عملیاتی داشتند، به پاس قدردانی از صیانت و پاسداری از حریم جمهوری اسلامی ایران که مزین به نام 
حضرت ثامن الحجج )ع( است، به دریافت خادمی آستان مقدس آن حضرت مفتخر شدند. شایان ذکر است در بامداد روز 30 

خرداد یک فروند پهپاد آمریکایی متجاوز به حریم هوایی ایران توسط نیروهای نظامی کشورمان سرنگون شد.

آیت الله جنتی:
تحریم نفتی فرصت مناسب برای توسعه درآمدهای غیرنفتی است

سرلشکر سلامی:

مکلف به فرمول سازی غلبه بر دشمن در همه سناریوها هستیم

عوامل سرنگونی پهپاد متجاوز آمریکایی
 به خادمی امام رضا )ع( مفتخر شدند

شهردار تهران با  اشاره به اینکه اجراى طرح مسکن مهر طرح قابل قبولی 
بود و بخشی از اقشار ضعیف را صاحب مسکن كرد، گفت: ما می توانستیم در 

این طرح از ظرفیت شهردارى ها استفاده كنیم. 
به گزارش تســنیم، پیروز حناچی در نخســتین اجلاس مجمع مشورتی روسای 
کمیسیون های شهرسازی و معماری شوراهای اسلامی شهرها و مراکز استان ها که عصر 
دیروز با حضور وزیر راه و شهرسازی برگزار شد، با  اشاره به موضوع مسکن گفت: هم اکنون 
موضوع مسکن به یک موضوع اجتماعی و امنیتی تبدیل شده است و در واقع اجرای طرح 
مسکن مهر طرح قابل قبولی بود که بخشی از اقشار ضعیف را صاحب مسکن کرد و ما 
می توانستیم در این طرح از ظرفیت شهرداری ها استفاده کنیم، اما در این ارتباط هیچ 
پیش بینی صورت نگرفته بود. وی افزود: در حال حاضر سه پدیده در دنیا مورد توجه قرار 
دارد؛ تمرکززدایی، خروج صنعت از شــهرها و توسعه بخش خصوصی که در مورد سوم 
مدیریت شهری تهران نیز گام هایی را برداشته است.گفتنی است، تأکید بر ظرفیت های 
مناسب طرح مسکن مهر از سوی شهردار تهران در حالی است که طی سال های گذشته 
به ویژه در دوران مســئولیت عباس آخوندی بر وزارت راه و شهرســازی، این طرح که 
میلیون ها نفر را صاحب خانه کرد، علاوه بر اینکه تا حد زیادی مورد بی توجهی قرار گرفت 
بلکه مورد طعنه و انتقاد وی نیز بود. از سوی دیگر عدم اتخاذ سیاست مناسب و مشخص 
برای تامین مسکن مورد نیاز جامعه و افزایش سرسام آور قیمت مسکن و اجاره بها در 
ســال های اخیر نمایانگر کارنامه ضعیف دولت در این حوزه است.نکته جالب اینکه در 
شرایطی که آخوندی، مسکن مهر را »مزخرف« نامیده بود، مازیار حسینی، معاون وزیر 
راه و شهرسازی اخیرا اعلام کرد دفتر اسکان بشر در سازمان ملل این طرح را، تجربه ای 

منحصر به فرد و قابل انتقال به مجامع بین المللی دانسته است.

شهردار تهران: 
مسکن مهر طرحی قابل قبول و فرصتی استثنایی 

برای خانه دار شدن اقشار ضعیف بود

رئیس پژوهشــگاه فضایی ایران گفت: در حال حاضر در  حوزه طراحی و 
ساخت ماهواره با 5۰ شركت خصوصی 25 میلیارد تومان قرارداد بسته شده است. 
به گزارش خبرگزاری تسنیم از شهرکرد، حسین صمیمی، در جلسه کاربرد داده های 
ماهواره ای در مدیریت بحران با  اشاره به اینکه نقش پژوهشکده فضایی مدیریت تحقیقات 
این حوزه اســت با اعلام اینکه در حوزه تجهیز و تعمیر نیز با 110 شــرکت 64 میلیارد 
تومان قرارداد بسته شده است، افزود: در حال حاضر با 20 دانشگاه برتر کشور به  ارزش 
20 میلیارد تومان قرارداد داریم.رئیس پژوهشگاه فضایی ایران با ابراز اینکه در این حوزه 
تعاملاتی با وزارت جهاد انجام شده است، وی با بیان قانون منع کشت برنج در کشور به 
 جز در استان های گیلان و مازندران، ادامه داد: با استفاده از داده های ماهواره ای گزارشاتی 
از کشت برنج در استان های خوزستان، اصفهان و فارس تهیه و ارائه شد.وی با اظهار اینکه 
در حوزه آمایش سرزمین و کاربرد اراضی نیز با سازمان برنامه و بودجه همکاری در حال 
انجام اســت، گفت: در سیل 98 نیز با مدیریت بحران استان های گلستان، خوزستان و 

لرستان اقداماتی در خصوص جمع آوری اطلاعات ماهواره ای صورت گرفت.

رئیس پژوهشگاه فضایی ایران:

ساخت ماهواره با شرکت 50 شرکت خصوصی انجام می شود

برگزارى آزمون سراسرى 98 طی امروز و فردا

آغاز كنکوری كه پایان همه چیز نیست


